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    هادی  عسگری
در پ�ي افزاي�ش ناگهان�ي ع�وارض خ�روج از کش�ور در 
لايحه بودجه سال 97، رئيس س�ازمان ميراث فرهنگي و 
گردشگري از مخالفت اين سازمان با اين افزايش خبر داد. 
در لايحه بودجه سال 97 كه از سوي رئیس جمهور به مجلس 
شوراي اسلامي تقديم ش��ده اس��ت، عوارض خروج از كشور 
دچار تغییرات زيادي شده كه اين افزايش چشمگیر عوارض، 
اعتراض ه��اي زي��ادي را ب��ه دنبال داش��ته اس��ت. در لايحه 
پیشنهادي دولت، عوارض خروج از كشور طي رشدي بي سابقه، 
از 75 هزار تومان به 220 هزار تومان رس��یده كه افزايش سه 
برابري را نشان مي دهد. يکي ديگر از بخش هاي بحث برانگیز 
مربوط به عوارض خروج از كشور، تبصره اي است كه در پي آن 
عوارض خروج در سفرهاي دوم و سوم به صورت پلکاني افزايش 
مي يابد. براساس اين تبصره عوارض خروج از كشور در بار دوم 
50 درصد افزايش خواهد يافت و در نوبت سوم به بعد، افزايش 
100درصدي خواهد داشت، به اين نحو كه در سفر سوم عوارض 
به 440 هزار تومان خواهد رسید. اين افزايش ناگهاني باعث شد 
تا حتي علي اصغر مونس��ان، رئیس س��ازمان میراث فرهنگی، 
صنايع دستي و گردشگري در دو توئیت، اعتراض خود را به اين 
تصمیم دولت اعلام كند. مونسان كه از او به عنوان طراح اصلي 
افزايش عوارض خروج از كشور نام برده مي شود، روز گذشته با 
ارسال دو توئیت، نسبت به افزايش عوارض واكنش نشان داد و 
نوشت: 1- با اين رويکرد كه سفر ارزان بايد در سبد زندگي همه 
ايرانیان فراهم شود، معتقدم اجراي هر تصمیمي بايد متناسب 

با وضعیت اقتصادي مردم باشد.  اي كاش تصمیم گیران افزايش 
عوارض خروج از كش��ور نظرات كارشناسي س��ازمان میراث 

فرهنگي، فعالان و متولیان گردشگري را جويا مي شدند. 
2- براي تعدي��ل موضوع هنوز هم دير نیس��ت و نهايت تلاش 
خود را براي اصلاح ارقام به كار خواهیم بست. سخنان انتقادي 
مونسان درباره عوارض خروج از كشور در حالي مطرح مي شود 
كه وي در نشست خبري  خود عنوان كرده بود: افزايش عوارض 
خروج از كشور تصمیم دولت است و بايد به اين موضوع توجه 
ش��ود كه خروج دو برابري گردشگر نس��بت به ورود آن اتفاق 

خوبي نیست.
از س��وي ديگر محمود واعظي، رئیس دفت��ر رئیس جمهور در 
اظهارنظري با حمايت ضمني از افزايش عوارض خروج از كشور، 
آن را راهي براي كمک دولت به اقشار ضعیف عنوان كرده و گفته 
است: يکي از منابعي كه براي كمک به اقشار ضعیف جامعه در 

نظر گرفته شده همین عوارض خروج از كشور است.

مخالفت رئيس سازمان ميراث فرهنگي با افزايش عوارض خروج

مونسان: تلاش مي کنيم ارقام اصلاح شود
برگزيده جشنواره شعر انقلاب در گفت و گو با »جوان«:

مفهوم جديدي از شعر انقلاب در ميان شاعران جوان جا افتاده است

ميلاد دخانچي در گفت وگو با »جوان«:

»سختانه« مطالبه  عمومي يك جامعه  
از مسئولان است

حكمت 205

ه��ر ظرفی بر اثر ق��رار دادن 
چی��زی در آن از وس��عتش 
كاسته می شود مگر پیمانه 
علم كه هر قدر دانش در آن 
جای گیرد و س��عتش افزون 

می گردد.

     جواد محرمي
 مدي�ر انجمن س�ينماي جوان مدعي ش�د، س�ينماي 
اميد تنها يك ش�عار که از س�وي حج�ت الله ايوبي در 
س�ال پاياني عمر دول�ت يازدهم مطرح ش�ود، نبوده و 
اين انجمن ب�ه مضامي�ن اميدوار کننده اعتق�اد دارد. 
سید صادق موسوي در نشس��ت خبري پنجاه  و هشتمین 
جش��نواره منطقه اي س��ینماي جوان »اروند« در پاسخ به 
س��ؤال خبرنگار روزنامه جوان كه پرس��ید: آثار به نمايش 
درآمده در جش��نواره فیلم كوتاه تهران اغل��ب تلخ بودند و 
اين با ش��عاري كه حجت الله ايوبي رئیس س��ابق سازمان 
سینمايي چند ماه پیش از انتخابات رياست جمهوري مدام 
سر مي داد مغايرت دارد، آيا سینماي امید تنها يک شعار بود 
يا اينکه هدف گذاري هم براي آن در سازمان سینمايي انجام 
مي شود، توضیح داد: يک سؤال استراتژيک مطرح كرديد، اما 
پاسخ اين است كه خیر، سینماي امید شعار نبوده و نیست، 
البته اينکه موضوعات آثار تلخ و گزنده بوده اند به اين معني 
نیست كه اين آثار سیاه نما هستند و بايد در انتخاب سوژه از 

سوي انجمن به فیلمسازان خط دهي صورت بگیرد. 
سپس خبرنگار روزنامه جوان به اين اشاره كرد كه منظورش 
غلبه از فضاي تلخ در آثار بحث سیاه نمايي نیست و معتقد 
است پرداختن به آس��یب هاي اجتماعي نمي تواند مانعي 
داشته باشد، اما متأسفانه پرداخت صرف به تلخي ها بدون 
اينکه روزنه امیدي در آثار باشد، مي تواند بر روحیه مخاطبان 
و مردم تأثیرات منفي بگذارد. آيا شما ويژگي هاي سینماي 
امید را احصا كرده ايد كه فیلمسازان بدانند دقیقاً بايد براي 
تخريب نکردن روحیه مخاطب كدام موارد را رعايت كنند 
يا خیر، پاسخ مدير انجمن سینماي جوان به اين توضیحات 
اين بود: ما وارد جزئیات نش��ده ايم و فکر نمي كنیم ورود به 
جزئیات بتواند راهگشا باشد، اين را هم فراموش نکنید كه 
فیلمسازان در جامعه با مشکلات زيادي دست و پنجه نرم 
مي كنند، براي مثال وقتي به م��ا مراجعه مي كنند ما بعضاً 
2میلیون تومان براي تولید فیلم به آنها اختصاص مي دهیم 
و آنها از اين موض��وع گلايه دارند، چ��ون 2 میلیون تومان 
واقعاً پولي نیس��ت. بعد ش��ما ببینید ما چطور مي توانیم از 
آنها بخواهیم فیلمشان تلخ نباش��د و امیدوار كننده باشد، 
البته شعار دولت آقاي روحاني امید بوده و مردم هم به اين 
شعار رأي داده اند و در حال حاضر هم روحیه امید و نشاط 
در جامعه بروز و ظهور دارد! اما سرخوردگي در میان بخشي 
از جوانان به دلیل مشکلات مالي چیزي نیست كه ما بتوانیم 

آن را مديريت كنیم. 

به گزارش »جوان«، از بهمن س��ال گذش��ته كه حجت الله 
ايوبي در جريان برگزاري سي و پنجمین جشنواره فیلم فجر 
و چهارسال پس از مديريت بر سازمان سینمايي بالاخره از 
سینماي امید سخن گفت و چند روز بعد هم از اين سمت 
بركنار شد تا امروز ديگر هیچ راهبرد و حتي سخني از سوي 
مسئولان سینمايي وزارت ارشاد و حتي شخص وزير براي 

تحقق آن سخنان بروز و ظهور نیافته است. 
 جالب است كه مدير انجمن سینماي جوان به عنوان مركزي 
استراتژيک در تولید فیلم كوتاه در كشور حتي نمي داند و 
قاعدتاً نمي تواند چند ويژگي براي برش��مردن س��ینماي 
امید بیان كند و معلوم است كه اساساً دغدغه اي در اينباره 
وجود ندارد  چراكه اگر اين مطالبه از سوي خبرنگار روزنامه 
جوان مطرح نمي شد، اساساً حتي سخني هم دراينباره به 

میان نمي آمد. 
از آنجا كه مديران سازمان س��ینمايي راه و روش طراحي 
براي رفتن به سوي سینماي امید را نمي دانند و اراده اي هم 
براي احصاي ويژگي هاي آن ندارند، براي فهم و درك بهتر 
از سینمايي كه مي تواند روحیه و نشاط را در جامعه افزايش 
دهد، نکاتي ارائه مي ش��ود تا ش��ايد براي آنها كه قصدي 
براي تغییر دارند، مفید افتد. در سینماي امید صرف بیان 
آسیب هاي اجتماعي رويکرد بدي نیست، اما چگونگي آن 
است كه اهمیت دارد؛ اينکه فیلمساز صرفاً روي نکات منفي 
دست نگذاش��ته و مثبت ها را نیز پررنگ كند، پايان بندي 
فیلم را مثبت ارائه دهد، روزنه امی��دي در اثر تعبیه كند، 
اگر روي نفرت و دش��مني دست مي گذارند عشق ورزيدن 
را هم نشان بدهد، اگر اعتیاد را نمايش مي دهد، اراده براي 
ترك و خلاصي از آن را هم به نمايش بگذارد، اگر از قحطي 
ايمان دم مي زند، در مقابل درباره ايمان هم سخني به میان 
بیاورد، اگر طلاق را نشان مي دهد، محبت اعضاي خانواده 

را نیز به نمايش بگذارد. 

ناتواني مدير انجمن سينماي جوان از ارائه مختصات سينماي اميد 

نااميد از سينماي اميد
    محمدصادق عابديني

برنام�ه تلويزيوني »س�ختانه« ک�ه قرار 
بود از شبكه سوم س�يما پخش شود، بعد 
از يك ش�روع خبرس�از، ديگ�ر فرصت 
پخش از تلويزي�ون پيدا نكرده اس�ت و 
مش�خص نيس�ت برنام�ه اي ک�ه ش�ش 
قس�مت از آن توليد ش�ده بر اساس چه 
تصميمي پخش نشده است! صحبت هاي 
ضد و نقيضي درب�اره آينده اي�ن برنامه 
ک�ه در ژانر »هارد تاك« توليد مي ش�ود، 
ش�نيده مي ش�ود. »مي�لاد دخانچ�ي« 
تهيه کنن�ده و مج�ري »س�ختانه« در 
گفت و گ�و با »ج�وان« درب�اره وضعيت 
اين برنامه توضيحات بيش�تري مي دهد. 
»س�ختانه« در اصل ي�ك هارد تاك 
اس�ت، يعني س�ؤال هاي چالشي و 
سخت در آن پرسيده مي شود؛ چيزي 
که ش�ايد کمتر بينن�ده تلويزيون، 
نمونه ايراني آن را ديده باشد. جايگاه 
هارد تاك در برنامه سازي تلويزيوني 

چقدر مهم است؟
اينک��ه از صاحبان قدرت س��ؤال هاي س��خت 
پرسیده و مطالبه شود، كشف و ابداع جديدي 
نیست و از ابتداي تاريخ جامعه از قدرت چه در 
خفا و چه در آشکار س��ؤالات سخت پرسیده از 
اين حیث طرح سؤالات سخت از افراد تأثیر گذار 
يک كش��ف مدرن و جديد نیست. »سختانه« 
نیز يک واژه فارس��ي به معناي پرسش سخت 
پرسیدن است و اين نشان از وجود فرهنگ طرح 
س��ؤالات س��خت از صاحب منصبان در تاريخ 
كش��ور ما دارد. حال در دوران جديد تغییراتي 
صورت گرفته و ب��ه قول میش��ل فوكو قدرت 
انتشار پیدا كرده اس��ت و مانند قبل در يک جا 
متمركز نیست. منابع قدرت متعدد شده اند و به 
همان اندازه میزان پرسش از صاحبان قدرت نیز 
گسترش پیدا كرده است. منظور هم از قدرت 
صرفاً قدرت سیاسي نیس��ت، در اينجا معناي 
قدرت تأثیر گذاري بر فرهنگ عمومي است. يک 
سیاس��تمدار، يک هنرمند، يک ورزشکار و هر 
كسي كه در جايگاهي قرار دارد، رفتار و اعمال و 
تصمیم هايش تأثیر اجتماعي مي گذارد، بايد در 

مقابل آن تأثیر پاسخگو باشد. 
پ�س مي ش�ود گف�ت خ�ود ميلاد 
دخانچ�ي ب�ه عن�وان ي�ك مجري 

و برنامه س�از تلويزيون ه�م بايد در 
يك هارد تاك پاسخگوي کارهايش 

باشد؟
هر كسي كه در س��اخت حوزه فرهنگ جامعه 
تأثیر دارد، بايد پاسخگو باشد، چه آن فرد علي 
پروين فوتبالیست باشد، چه وزير ارشاد، چه يک 
انديشمند چه شخصي به اسم میلاد دخانچي، 
حتي تتلو ه��م به همان اندازه ك��ه در فرهنگ 
عمومي فعال است بايد مورد سؤال قرار گیرد. 
هارد تاك مطالبه عمومي يک جامعه اس��ت و 
باعث مي شود آن جامعه نسبت به اتفاقاتي كه 

درونش رخ مي دهد، واكنش داشته باشد. 
بعض�اً مي گويند ک�ه اي�ن برنامه ها 
در ايران کپي مي ش�ود، مثل برنامه 
»سختانه« که شما توليد کرديد، اين 

را قبول داريد؟
وقتي از هارد تاك صحبت مي كنیم در اصل از 
يک ژانر و گونه برنامه سازي صحبت مي كنیم، 
نه از يک اس��م و عنوان برنامه، ب��ا اين ادعايي 
كه مي شود يعني ديگر كس��ي نبايد در سینما 
»ملودرام« بسازد، چون فلان كارگردان روس 
در ساخت ملودرام شاخص بوده است يا كسي 
»ريلیتي شو« يا »تاك شو« نسازد! ما قرار است 
از طريق كاركرد هارد تاك و سؤال هاي سختي 
كه از يک فرد مي پرسیم، محتوايي را در اختیار 
مخاطب قرار دهیم، آن محتواست كه منظور ما 

را از گفت و گو مشخص مي كند. 
بعض�ي از برنامه ه�اي تلويزيون�ي، 
ادعاي هارد تاك را دارند، آيا واقعاً در 

تلويزيون هارد تاك داشته ايم؟
تلاش هاي پراكنده اي در اين ژانر داشته ايم، اما 
هنوز در رسیدن به پختگي در اين گونه احتیاج 
به زم��ان داريم و يک��ي از انگیزه هاي من براي 

تولید »سختانه« همین بود. 

برداشت بدي از هارد تاك در برخي 
از برنامه هاي اينترنتي ايجاد ش�ده 
ک�ه مث�لًا از زندگي يك س�لبريتي 
سؤال هاي خيلي خصوصي پرسيده 
مي ش�ود و اس�م آن را ه�ارد ت�اك 
مي گذارد، ب�ه نظرم باي�د مرز بندي 
ميان ه�ارد ت�اك واقع�ي و اين نوع 

برنامه هاي زرد ايجاد شود!
اين آسیب شناس��ي بايد انجام شود. يک هارد 
تاك واقعي بايد دغدغه فرهنگ عمومي داشته 
باشد، نه وجه سطحي فرهنگ عامه و مسئله اش 
نبايد زندگ��ي خصوصي و احوالات ش��خصي 

باشد. 
ب��ا میهمانان س��ختانه بايد مانند اس��تعاره اي 
از فرهنگ عمومي روبه رو ش��د ت��ا بتوانیم به 
واقعیت هاي اجتماعي برس��یم و مس��ائلي را 
بیان كنیم كه به درك ح��وزه عمومي فرهنگ 
منجر شود، حتي مدعي هستم ساخت برنامه 
»سختانه« يک وظیفه خطیر انقلابي برايم بوده 
وگرنه مي توانستم سراغ زندگي سلبريتي ها بروم 

و هیچ وقت هم برنامه ام زمین نخورد!
زماني که سري دوم برنامه »جيوگي« 
را ساختيد، آيتمي در برنامه بود که 
نحوه اج�راي آن ش�باهت زيادي به 
برنامه »پارازيت« داشت و مي گفتند 
از روي آن برنامه کپي کرديد، اين را 

چقدر قبول داريد؟
آن آيتم هم در س��نت يک ژانر خاص طنز اجرا 
مي ش��د؛ ژانري كه مجري با نشس��تن در يک 
صندلي با نگاه��ي به دوربین ب��ه هجو جامعه 
مي پردازد. اين گونه ها سرقفلي كسي نیستند 
و اگر سرقفلي كسي هست، آن متعلق به ديلي 

شو است. 
 BBC به من مي گويند ش��بیه ف��لان برنامه
بوده، در صورتي كه اص��لًا من BBC را دنبال 
نمي كنم يا درب��اره »پارازي��ت« آن برنامه در 
حال و هواي سال 88 كه شرايط خاصي داشت، 
س��اخته ش��د و برنامه عجیبي هم نبود، اما به 
خاطر اينک��ه در يک موقعیت خاص س��اخته 
شده بود، مورد توجه قرار گرفت. تازه من در آن 
برنامه سختي مي كش��یدم تا در يک آيتم پنج 
دقیقه اي به نقد موضوعات حس��اس بپردازم و 

آن را روي آنتن بفرستم. 
چرا همان جيوگي را ادامه نداديد؟

س��ختانه از جهات��ي ادام��ه جیوگ��ي اس��ت. 
حداقل اين نوع گفت وگو نسخه پرورش يافته 
گفت وگوي هاي جیوگي است كه البته بايد به 

پختگي بیشتري برسد. 
يك قسمت از »س�ختانه« از شبكه 
3 پخش ش�د، قس�مت دوم توقيف 
ش�د و خبري هم از پخش قس�مت 
بعدي نش�ده، الان آخرين صحبتي 
که درباره وضعيت اي�ن برنامه گفته 

شده چيست؟
هیچ چیز مشخص نیس��ت غیر يک چیز و آن 
اينکه مديران تلويزيون بايد س��ر يکس��ري از 
موضوعات به تفاهم برسند كه امیدوارم برسند 
و نتیجه هرچه باشد، حتماً درست است و من به 

آن احترام مي گذارم. 

اينك��ه از صاحب��ان قدرت س��ؤال هاي 
سخت پرس��يده و مطالبه شود، كشف 
و اب��داع جدي��دي نيس��ت و از ابت��داي 
تاري��خ جامعه از ق��درت چ��ه در خفا و 
چه در آشكار سؤالات س��خت پرسيده 
از اين حيث طرح سؤالات سخت از افراد 
تأثير گذار يك كشف مدرن و جديد نيست

پز عالي، جيب خالي
عباس زندي كشتي گیر افتخارآفرين 

خسرو   معتضد

روزنامه نگار و مورخ

اي��ران  در س��کوت و گمنام��ي 
مي می��رد. هیچ ك��س مجل��س 
بزرگداشتي براي آن مرد شريف، 
در  ك��ه  و خوش��رو  مهرب��ان 
جهان پهلواني دست كمي از تختي 

نداشت، برگزار نمي كند. 
همايون به��زادي در بچگ��ي و در 
مدرس��ه طهوری  هم محل��ه اي و 
همبازي و همکلاس��ي من بود، وقتي براي بازي فوتبال مي رفت، 
اصرار داشت مرا به میدان ببرد و مثل خود يک فوتبالیست كند. من 
علاقه اي نداشتم. بیشتر دنبال نقشه هاي جغرافیايي جهان بودم. او 
رفت و فوتبالیست نام آوري ش��د، اما آن زمان فوتبالیست ها مانند 
امروز میلیاردر نمي شدند. براي درآمد بیشتر عضو تیم كشورهاي 
ديگر نمي شدند، او ناچار بود در يک اداره دولتي استخدام شود. كار 
كند در حالي كه گل هاي خوبي م��ي زد و افتخارآفرين بود، پس از 
انقلاب اسلامي حسودان و نامردان تهمت ها به او زدند. برايش پرونده 
ساختند، هزار بي آبرويي در آوردند. وقتي مرد، عزيز شد. ديدم چقدر 
از او و گل هاي جانانه اش ياد مي كنند و همايون، همايون مي كنند. 
آري فوتبالیست پرتغالي با دبدبه و كبکبه به ايران آمد، در فرودگاه 
يک چک 100هزار يورويي تقديمش كردند، به بهترين هتل تهران 
بردند كه نمي دانم يک شب اقامت در سوئیت سلطنتي )امپريال( 
آن چقدر تمام مي ش��ود. بیچاره آلفونس دالبوك��رك دريانورد و 
آدمیرال پرتغالي كه در سال 1515 م جزيره هرمز و بندر گمبرون 
و تمام مناطق جنوب ايران را تصرف كرد و پرتغالي ها 117 س��ال 
آنجا را در قبضه استعمار داشتند 500 میلیون تومان گیرش نیامد 
)اسناد حضور پرتغالي ها را وزارت امور خارجه از لیسبون و مادريد 
در اسپانیا دريافت كرد. نگاهش كنید اين مبلغ كه هیچ، 50 میلیون 
تومان هم نمي شود( اين جوان كراوات بسته )اگر من در تلويزيون 
كراوات مي بستم 10 بار جريمه مي ش��دم( آمد و يکي دو ساعتي 
سخن پراني كرد و رفت و 100هزار يورو به اضافه هزار يورو هزينه 
پذيرايي از سگ نازنینش كرد و لابد از ژن خاص است و با سگ هاي 
ايراني فرق دارد و تش��ريفش را برد. وقتي عده اي اعتراض كردند 
جواب شنیدند اين پول از جیب سازمان صدا و سیما خارج نشده، از 
خزانه دولت پرداخت نشده، همه اش از يک شركت خصوصي داده 
شده است. چرا؟ اين شركت از كجا آورده است؟ وزارت دارايي و امور 
اقتصادي كه از چلوكباب كوبیده و هلیم و چلوخورش قرمه سبزي 
مالیات بر ارزش افزوده مي گیرد، چرا سراغ اين شركت نمي رود و از 
او نمي پرسد در اين چند سال كه با خیال راحت و به طور انحصاري 
روي گنج نشسته، چقدر سود برده اي كه 100هزار يورو به اين مرد 

پرتغالي مي دهي؟ از ارث پدرت مي دهي؟
آخر 500 میلیون توم��ان براي نیم س��اعت مزخرف گفتن يک 

فوتبالیست پرتغالي در تلويزيون؟
مجري گفته است در تمام تلويزيون هاي جهان اين كارها معمول 
است. كدام تلويزيون های جهان، آيا تلويزيون دولتي ما كه به طور 
انحصاري تنها رسانه تصويري كشور است با تلويزيون امريکا و اروپا 
و خاور دور و روسیه و ژاپن در خور مقايسه است؟ وجداناً، شرافتاً  
اين 500 میلیون را بخش خصوصي تقبل كرده بپردازد؟ خجالت 
نمي كشید عکس هاي مدارس كپري و كودكان كار را مي بینید، 
اين پزها را مي دهید؟ مگر پول علف خرس اس��ت؟ مرحوم دكتر 
مصدق دو ماه تمام در امريکا ساعت  ها و روز  ها با پرزيدنت شومن 
جروبحث و حتی خواهش كرد و توانست سالی 10 میلیون دلار به 
عنوان وام در ازای بهاي فروش نفت آزاد دريافت كند. انگلیسی  ها 
در سال 1919 بابت تحت الحمايه كردن اسیران 130هزار لیره به 
قوام الدوله وام دادند و تمامش با بهره اش را پس گرفتند؟ چه كسی 
به شما يا به هر شخصیت حقیقی و حقوقی اجازه داده 100هزار 
يورو به يک فوتبالیست بدهند.در اين مملکت روزي دهخدا برای 
لغتنامه اش 600 هزار تومان بودجه می خواست و مجلس شورای 
ملی و  تمام ريش سفیدهاي فرهنگ كشور با اختصاص دادن حتی 
100 هزار تومان به لغتنامه موافق نبودند. روز  ها بحت و مشورت 
شد  و بالاخره تصويب كردند كه زيرنظر يک هیئت امنا كه دكتر 
مصدق جزو آنها بود، لغتنامه رسمی كشور تهیه و تدوين شود. مگر 
قانون اساس��ی نمی گويد تمامي هزينه های جاری كشور بايد با 
تصويب مجلس شورای اسلامی باشد. يک روز دو جايزه 500هزار 
دلاری به دو نفر می دهید، آيا دانشگاه تهران، فرهنگستان يا وزارت 
علوم واقعاً تأيید كرده بودند اين دو استاد بايد آن جوايز را دريافت 
دارند؟ نمی شد حتی برای تبلیغات جهانی اين جايزه را به 10جايزه 
100هزار دلاری تقس��یم می كرديد به 10 دانشمند می داديد؟ 
آخر هم��راه اول و ايرانس��ل چقدر مردم را سركیس��ه می كنند 
كه می توانند اينطور بذل و بخش��ش كنند، ي��ک چیز ديدم در 
فضای مجازی، كسی ش��ک كرده كه اسپانسر  ها 100هزار يورو 
را پرداخت كرده باشند؟ من دچار اين ترديد و توهم نشده ام كه 
نکند ترامپ راس��ت بگويد و واقع��اً در دوران اوباما امريکايی  ها 
150میلیارد دلار بلوكه ش��ده را به ما داده اند كه دولت اينطور 
بريز و بپاش می كند. راس��تی چرا هیچ نماينده ای در مجلس پا 
نمی شود، از دولت پرسش نمی كند اين جوايز و اين حق مصاحبه 
100هزار يورويی برای نیم ساعت حرف های يک فوتبالیست از 

چه محلی پرداخت شده و مجوز آن چه بوده است؟

     محمد صادقي
محمد صارمي شهاب، مؤلف مجموعه ش�عر »تحرير« که در 
ششمين جشنواره بين المللي شعر انقلاب برگزيده شد، معتقد 
است اين جشنواره در سال هاي اخير موفق شده است مفهوم 
جديدي از ش�عر انقلاب را ميان ش�اعران جوان جا بيندازد. 
محمد صارمي شهاب در گفت و گو با روزنامه جوان درباره جشنواره 
بین المللي شعر انقلاب حوزه هنري گفت: دو جشنواره شعر حوزه 
با عنوان مهرواره شعر و داستان جوان و جشنواره شعر انقلاب حوزه 
هنري از معدود جشنواره هايي هستند كه هدف درستي را دنبال 
مي كنند، اما اينکه چقدر به اين هدف نزديک شده اند، نکته اي است 
كه بايد مورد ارزيابي قرار بگیرد. وي افزود: خوشبختانه همه چیز 
به نحوي سازماندهي شده در اين دو رويداد برگزار مي شود و اقدام 
خوب جشنواره شعر انقلاب اين است كه اين رويداد هر سال در يک 
شهر برگزار مي شود. صارمي با اش��اره به اهمیت توالي و استمرار 
برگزاري جشنواره ها به منظور تأثیرگذاري آنها توضیح داد: توالي 

و اس��تمرار رويدادها و جش��نواره هاي فرهنگي و هنري از جمله 
جشنواره شعر انقلاب باعث مي شود، ش��اعران جوان و مخاطبان 
جدي اين جشنواره هر س��ال بعد از پايان هر دوره مطمئن باشند 
كه سال ديگر جشنواره تکرار شده و فرصت يکساله اي براي تولید 
اثر دارند، ضمن اينکه در اين جشنواره تأكید بر مجموعه بودن آثار 
ش��عر نیز صورت مي گیرد و اين اتفاق مثبتي است. وي با اشاره به 
يک راهکار براي برگزاري بهتر جشنواره شعر انقلاب عنوان كرد: اگر 
حوزه هنري خود مسئولیت چاپ آثار برگزيدگان را برعهده بگیرد و 
درباره آنها به جامعه ادبي كشور اطلاع رساني كند، نتیجه و خروجي 

جشنواره بیشتر خواهد شد،چنانچه اين اتفاق قرار است بیفتد. 
اين برگزيده با ارائه تعريفي از شعر انقلاب گفت: معمولاً همه فکر 
مي كنند شعر انقلاب بايد لزوماً درباره روزهاي انقلاب باشد. در حالي 
كه انقلاب مفهوم پايان پذيري نیست و بسیار گسترده است. اين نوع 
شعر مي تواند شامل شعرهاي ضد جنگ، صلح طلب، آزاديخواهانه 
و حتي شعرهاي اجتماعي باشد. به نظر مي رسد حداقل مي توانیم 
بگويیم در جشنواره شعر انقلاب راه را در تعريف اين نوع شعر پیدا 
كرده ايم، اما اينکه كاملًا محقق ش��ده باش��د، همچنان جاي كار 
دارد. صارمي شهاب درباره مجموعه ش��عر برگزيده خود با عنوان 
»تحرير« و علت انتخاب اين نام نیز توضیح داد: يکي از معاني تحرير 
آزادي است و ديگري به معناي نوشتن است. همچنین اين عنوان 
معاني موسیقايي نیز دارد. دو پهلو بودن اين اسم برايم جذاب بود. 
»تحرير« شامل 40 شعر در قالب آزاد با موضوعات مختلف مي شود 
كه عمده آثار در ستايش صلح و آزادي است و در قالب شعر سپید 

برگزيده جشنواره سال گذشته شعر انقلاب شد.

    خبر

منتظر يك ريليتي شو جذاب باشيد
 »فاز« به شبكه 2 مي آيد

»فاز« )فرزند ايران زمين( عنوان تازه تري�ن برنامه تلويزيوني ويژه نوجوانان 
در قالب مس�تند- مس�ابقه )ريليتي ش�و( اس�ت که طي ماه هاي اخير براي 
پخش از شبكه 2 سيما آماده شده و قراراست در زمستان9۶ روي آنتن برود. 
به گزارش روابط عمومي مركز اوج كودك و نوجوان، در جريان مسابقه تلويزيوني 
»فاز« 28نوجوان دختر و پسر در گروه هاي مجزا طي هفت فاز در مراحل جذاب و 
ديدني براي حل مسائل اجتماعي درباره خود به رقابت مي پردازند. آنها در اين مسیر 
بايد از استعداد، خلاقیت و مهارت كارگروهي خود كمک بگیرند و حمايت مادي و 
معنوي ديگران را نیز به سمت ايده و فعالیت خود جلب كنند. در پايان اين مسابقه 
برگزيدگان نشان »فرزند ايران زمین« را از آن خود و جايزه 100 میلیون توماني اين 

مسابقه را در قالب حمايت براي اجراي طرح برگزيده دريافت مي كنند. 
تاكنون بخش هاي زيادي از اين پروژه در مجموعه باغ كتاب تهران تصويربرداري 
شده است و مراحل پاياني مس��ابقه همزمان با پخش از تلويزيون، تصويربرداري 
خواهد ش��د كه رأي و نظر بینندگان برنامه نیز در نتیجه مسابقه مؤثر است. فاز 
)فرزند ايران زمین( س��عي مي كند به همه نشان دهد تنها ش��اگرد اول بودن و 
اطلاعات عمومي بالا ملاك نوجوان برگزيده نیس��ت و توانايي انجام يک فعالیت 
اجتماعي در قالب كارگروهي در رشد و ارتقاي شخصیت نوجوان مؤثرتر و مهم تر 
اس��ت. علاقه مندان به دريافت اطلاعات بیش��تر درباره اين مس��ابقه مي توانند 
صفحات »فاز« را در شبکه هاي اجتماعي )تلگرام، سروش، توئیتر، اينستاگرام( با 

نشاني @faazz_show پیگیري كنند. 
»فاز« به همت »مركز اوج ك��ودك و نوجوان« و »گروه كودك و نوجوان ش��بکه 

2سیما« به زودي از اين شبکه پخش خواهد شد.
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